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У сфері впливу Атомпрофспілки перебувають підприємства Міненерго України, Мінприроди, Мінохорони здоров’я України тощо     http://www.atomprofspilka.info

ПРОБЛЕМИ ВИРІШУВАТИ СПІЛЬНО!

З першого питання по-
рядку денного були оз-
вучені зміни у складі ЦК
Атомпрофспілки та його
Президії. Про стан справ
на підприємствах атомної
енергетики та промисло-
вості України говорили
Голова Атомпрофспілки Ва-
лерій Матов та його зас-
тупник, голова ППО ДП
НАЕК «Енергоатом» Олек-
сій Лич, а також виконав-
чий директор з персо-
налу «Енергоатома» Олег
Бояринцев.

Про звіти і вибори в
Атомпрофспілці напере-
додні скликання VII З‘їзду
доповідав Валерій Матов.
Під час денного засідання
Пленуму також йшлося про
порядок формування пер-
сонального складу Цент-
рального Комітету, Статут-
ної та Ревізійної комісій
Атомпрофспілки. Модера-
торами виступили заступ-
ник Голови Атомпрофспілки
Павло Прудніков та завіду-
вач організаційного відділу
ЦК Сергій Голота.

Друга частина засідан-
ня Пленуму ЦК Атомпроф-
спілки була присвячена роз-
гляду змін у законодавстві
про працю, охорону праці
та соціальне страхування,
що вже відбулися, і тих за-
конопроєктів, що очікують
розгляду у Верховній Ра-
ді. Заступник Голови Атом-
профспілки Павло Прудніков
розповів про заходи Атом-
профспілки, спрямовані на
стримування прийняття вла-
дою законопроєктів, які по-
гіршують соціальний захист
працівників. Заступниця за-
відувачки відділу колектив-
но-договірної та правової
роботи ЦК Атомпрофспіл-
ки Олександра Кравчук по-
інформувала про зако-
нодавчі нововведення, які
стосуються надомної і дис-
танційної роботи, що на-
брали чинності 27 лютого
2021 року. Юрист ГО «Тру-
дові ініціативи» Георгій
Сандул у режимі zoom роз-
повів учасникам Плену-
му про нові, руйнівні що-
до  прав працівників і їхніх
представників — профспі-
лок, пропоновані Урядом
зміни у сфері трудового

законодавства і закликав
профспілки об’єднатись у
боротьбі з антисоціальни-
ми ініціативами.

Фахівець з охорони пра-
ці та соціального страхуван-
ня відділу колективно-дого-
вірної та правової роботи
ЦК Атомпрофспілки Вале-
рій Сіпєєв, також у системі
zoom, розказав учасникам
Пленуму про роботу техніч-
них інспекторів праці ЦК
Атомпрофспілки, спрямо-
вану на поліпшення умов
праці на виробництвах та в
організаціях, які перебува-
ють у сфері впливу Атом-
профспілки. А також — про
історію одержавлення Фон-
ду соціального страхування
та пов’язане з цим погір-
шення захисту застрахова-
них осіб.

Про основні напрями
міжнародної роботи Атом-
профспілки, над чим пра-
цюють їх колеги з інших
профспілок, про міжна-
родні зобов’язання Украї-
ни поінформувала головна
фахівчиня з міжнарод-
ної роботи ЦК Атомпроф-
спілки Леся Семеняка.
Атомпрофспілка входить до

трьох великих міжнародних
об’єднань. Голова Атом-
профспілки Валерій Матов є
титулярним членом Викон-
кому ГС IndustriALL, членом
Виконкому Європейської
Федерації профспілок гро-
мадського обслуговування
(EPSU).

Представник Глобаль-
ного союзу IndustriALL Ва-
дим Борисов у прямому
включенні продовжив те-
му міжнародного співро-
бітництва, розповів про
заходи для членських ор-
ганізацій IndustriALL в Ук-
раїні, а це 12 галузевих
профспілок, про необхід-
ність здійснення кроків,
спрямованих на реалізацію
так званого справедливо-
го переходу, наприклад,
захисту працівників під час
закриття шахт. Вадим Бо-
рисов наголосив на тому,
що Україна у своєму сус-
пільно-соціальному роз-
витку має йти паралельно
з європейськими тенден-
ціями, вирішальну роль
мають відігравати в цьому
профспілки, тому не мож-
на допустити звуження їх
прав в Україні. Він також
цікаво розповів про май-
бутні загрози і ризики для
працівників, пов’язаних з
роботизацією та діджита-
лізацією. Ці загрози для
працюючих теж мають від-
стежувати  профспілки.

Про виконання бюд-
жету ЦК Атомпрофспілки
доповів заступник Голо-
ви Атомпрофспілки, голова
профкому ДП НАЕК «Енер-
гоатом» Олексій Лич.

З усіх питань порядку
денного Пленуму ЦК було
прийнято відповідні Пос-
танови. «Атомник Украї-
ни» оприлюднить їх у нас-
тупному номері газети.

На Пленумі ЦК — питання злободенні та важливіНа Пленумі ЦК — питання злободенні та важливі
28 травня у смт Затока Одеської обл. відбувся

IX Пленум Центрального Комітету Атомпрофспілки
України. Пленарне засідання проходило у вигляді
круглого столу, без багатохвилинних доповідей.
Інформаційні матеріали з означеного порядку ден-
ного були роздані делегатам під час реєстрації на це
поважне зібрання. 

У роботі Пленуму взяв участь представник соціаль-
ного партнера, виконавчий директор з персоналу ДП
НАЕК «Енергоатом» Олег Бояринцев. До делегатів з
вітальним словом звернувся у відеозапису міністр
Міністерства енергетики України Герман Галущенко.

На святковій алеї для урочистої
ходи вишикувалися представники ко-
манд підприємств атомної галузі з
Енергодара, Вараша, Южноукраїнська,
Нетішина, Славутича, Жовтих Вод, Чор-
нобиля, Києва. На символічну червону
доріжку були запрошені керівники Атом-
профспілки, профспілкові лідери, по-
чесні гості та господарі готелю «Ruta».

На відкритті Спартакіади зі словами
вітання до учасників звернулися Голова
Атомпрофспілки Валерій Матов, його
заступник, голова ППО НАЕК «Енерго-
атом» Олексій Лич, голова ППО Хмель-

ницької АЕС, голова Центрального фіз-
культурно-спортивного клубу «Атом Ук-
раїни» Михайло Гук, голова громад-
ської організації ФСТ «Україна» Наталія
Омельчук. Вітальне слово пролунало і
від господарів готелю «Ruta», його ви-
голосив Сергій Корінь. Відбулося наго-
родження активістів фізичної культури
та спорту, яке перемежовувалося феє-
ричними виступами танцювального ан-
самблю «Бесарабський сувенір». Спар-
такіада Атомпрофспілки тривала три
дні. Вболівальники бажали яскравих і
вдалих виступів усім спортсменам!

XXIX Спартакіада колективів фізкультури Атомпрофспілки України
відбулася у смт Затока Одеської області
на спортивному майданчику «Ruta Family Club Hotel»

Інформацію про перебіг спортивних баталій буде надруковано
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Профспілки відповідно до Конституції України є єдиними організаціями, яким делеговано право на захист прав та інтересів трудящих!

ЩИРІ ВІТАННЯ

4 червня шановна і дорога наша Людмила Яківна
ГАП’ЮК, фахівець зі зв’язків з громадськістю та пресою
ЦК Атомпрофспілки та за сумісництвом головний
редактор газети «Атомник України», святкує свій юві-
лей. Від усього нашого дружного колективу вітаємо з
Днем народження відмінного керівника, надійну колегу
і просто чудову жінку! Вона та людина, яка завжди
допоможе і зрозуміє в будь-якій ситуації, здатна пра-
цювати як з окремими людьми, так і повести за собою
команду, є прекрасним професіоналом: знаючою
редакторкою, журналісткою, котра вправно володіє
словом.

Кажуть, коли народжу-
ється людина, з’являється
на небі її провідна зірка.
Зірка Людмили Яківни за-
світила над буковинським
краєм — «за горами, де трем-
біти линуть», тому, мабуть,
усе життя її кличуть і манять
гори. Нею протоптано безліч
туристичних стежок у гори
Карпат і навіть Туреччини,
Румунії, Іспанії та Америки!
«Гори — то любов... від пер-
шого разу, — каже сама
Людмила Яківна. — Вони ки-
дають виклик, перевіряють
на міцність, надихають і очи-
щують думки, змушують
вийти із зони комфорту».

І справді, Людмила Яків-
на не мала часів тихого си-
діння. І коли була голов-
ним редактором газети
«Рятувальник» Міністерства
з  надзвичайних ситуацій, і в
«Атомнику України». Хоча
головні редактори часто
бояться зійти з наїждженого
шляху. У її життєписі безліч

особливих чорнобильських
відряджень, на майданчики
атомних підприємств, во-
лонтерських подорожей у
зону АТО, а нині ООС.

Неспокійним, зрештою,
було усе її життя відтоді як
зустріла свого коханого чо-
ловіка і стала дружиною вій-
ськовослужбовця. Протягом
п’ятнадцяти років — що-
разу нове місце служби:
Ростов, Амдерма, Ворку-
та, Північний Урал… Після
проголошення Незалежнос-
ті України повернулися на
Батьківщину. Наповненість
життя зробила її надзви-
чайно самоорганізованою.
Службові навантаження ко-
ханого чоловіка примудря-
лася ділити зі своєю про-
фесійною реалізацією як
журналіста. А до того ж тре-
ба було виховувати дітей.
Людмила Яківна — надзви-
чайно любляча мама чудо-
вих двох донечок і сина.
Вона завжди була їм, а зго-
дом і їхнім обранцям, другом
і доброю порадницею, є
прогресивною бабусею. Ні-
коли не обмежувала дітей у
їх власному виборі та нама-
гається бути якнайближче
до них, навіть тепер, коли всі
вони проживають далеко.

Людмило Яківно, бажає-
мо вам здоров’я, удачі і бла-
гополуччя усій вашій дружній
родині! А Вам особисто ще
на довгі роки цікавої робо-
ти, неймовірних захоплень,
щоб у Вашім серці завжди
сяяли промені і нашої любо-
ві, зичимо бадьорості духу,
радості і теплоти в душі!

ПРОФЕСІОНАЛЬНА РОБОТА СПІЛЧАН

На Запорізькій АЕС успішно
створено ефективну систему управ-
ління метрологічним забезпечен-
ням. Служба головного метролога
(СГМ) веде планування та коор-
динацію всіх метрологічних робіт на
станції.

СГМ опановує сучасні технології і
вдосконалює свою роботу, особливо
під час ремонтних кампаній, коли відбу-
вається оновлення наявних систем та
впроваджуються нові елементи.

«Перед нами завжди стоїть велика
кількість завдань, тому що постійно від-
бувається  модернізація наявних сис-

тем та з’являються нові», — зазначив
керівник служби головного метролога
Запорізької АЕС Євгеній Чернявський. 

Упродовж ремонтної кампанії на
п’ятому та шостому енергоблоках фа-
хівцями служби виконано первинну
відомчу повірку вимірювальних каналів
системи дистанційного контролю зу-
силь натягу армоканатів та системи уп-
равління машини перевантажувальної.

На перспективу службою запла-
новано придбання нової повірочної
установки для повірки датчиків, які
встановлюються на системах радіацій-
ного контролю.

Принцип, що багато років забез-
печує успішну роботу колективу служ-
би головного метролога, полягає в
гармонійній взаємодії молодості та
досвіду, цілеспрямованості та профе-
сіоналізму. Активна увага приділяєть-
ся збереженню досвіду та його пере-
дачі, бо від того, наскільки успішними
будуть перші кроки молодих фахівців,
залежить не тільки їх професійне ста-
новлення, а й подальший розвиток
самої служби. 

Усі поставлені завдання службою
головного метролога Запорізької АЕС
виконуються вчасно та якісно.

Гармонія і взаємодія молодості та досвіду

ЛІТНЬОМУ ВІДПОЧИНКУ БУТИ

Над його організацією та
реалізацією працює проф-
спілковий комітет РАЕС,
який постійно дбає про від-
починок та оздоровлення
працівників підприємства на
кращих курортах країни.
Часткова компенсація вар-
тості путівок здійснюється
відповідно до спільного рі-
шення роботодавця та проф-
спілкового комітету ППО ДП
НАЕК «Енергоатом» від 29
січня 2019 року №1995. У
сезон літніх канікул у дитячих
оздоровчих таборах Закар-
паття та Одещини оздоров-
люватимуться цьогоріч і діти

працівників РАЕС. Для сі-
мейного відпочинку та оз-
доровлення нині атомни-
кам пропонуються турбази
Одеської, Миколаївської об-
ластей; санаторії Закар-
патської і Львівської та інших
областей.

За словами Івана Мель-
ника, голови ППО РАЕС, у
профкомі вже є путівки на
літо 2021 року. Заяви охо-
чих відпочити приймає бух-
галтерія профкому. «Варто
зазначити, що пансіонати,
санаторії й бази відпочин-
ку чекатимуть рівненських
атомників уже з червня. Се-

ред найпопулярніших: пан-
сіонат «Рута» (с. Затока
Одеської обл.) та пансіо-
нат «Тернопіль» (с. Затока
Одеської обл.). У пансіонаті
«Надія» (с. Коблеве Мико-
лаївської обл.) відпочинок
можна розпочати з 15 чер-
вня. Оздоровлення дітей у
дитячих оздоровчих табо-
рах «Водограй» (с. Чинадіє-
во Закарпатської обл.) та
«Black Sea Camp» (с. Сергіїв-
ка Одеської обл.) розпоч-
неться з 4 червня. Зокрема,
пропонуємо оздоровитися
атомникам й на узбережжі
Адріатичного моря (Хорва-
тія) уже з 19 червня. Вся
оздоровча кампанія цьогоріч
проходитиме з дотриман-
ням усіх карантинних вимог.
Варто відзначити, що без-

коштовно профспілковці оз-
доровлюватимуть атомників
підприємства — учасників
бойових дій в зоні ООС», —
наголосив Іван Мельник.

Вікторія ШЕЙКІНА

Оздоровча кампанія розпочалася!
Організація ефективного оздоровлення та насиче-

ного відпочинку атомників і членів їхніх сімей — одна з
головних умов ефективної роботи персоналу Рівненсь-
кої АЕС. Попри карантинні обмеження, літньому відпо-
чинку рівненських атомників таки бути. 

Здійснено ремонт у корпусах, замі-
нено ліжка й матраци, відремонтовано
вентиляцію та кондиціонери. В їдальні
повністю оновлено кухонне обладнан-
ня. Все зроблено для комфортнішого
відпочинку дітей. 

«Капітальне укріплення берегової
лінії, виконане 2019 року після руйнів-
ного шторму, дало свої результати. Всі

шторми, які пройшли на Азовському
морі у 2020–2021 роках, довели, що
наше берегоукріплення надійне», —
підкреслив заступник начальника
управління соціальних програм Віктор
Діброва.

Через карантинні обмеження цього
року кількість дітей в одній зміні буде
зменшено з 216 до 180 осіб. Цього ви-

магають санітарно-епідеміологічні нор-
ми. В одній кімнаті проживатимуть по
троє осіб, відповідно зменшиться й
загальна чисельність дітей в загоні — з
20 до 15. 

Плануються три зміни, по 20 діб
кожна. Перший заїзд — 19 червня.
Традиційно це буде спортивна зміна.

Крім «Юності», також відпочинок та
оздоровлення для дітей співробітників
Запорізької АЕС планується на базі та-
бору «Червона гвоздика» в Бердянську,
табору «Сузір’я Таврії» у Скадовську, а
також у найулюбленішому пришкільно-
му таборі «Усмішка» в Енергодарі.

«Юність» чекає дітей
Враховуючи необхідні карантинні обмеження, позаміський заклад

оздоровлення та відпочинку «Юність» Запорізької АЕС, що в Кирилівці,
останні чотири місяці активно готувався до літнього сезону.

ҐЕНДЕР У ДЕТАЛЯХ

Дівчина зізнається, що з
дитинства мала схильність до
точних наук, тому після 7 кла-
су вступила до Херсонського
обласного ліцею на профіль з
поглибленим вивченням фізи-
ки та математики, закінчивши
його зі срібною медаллю. Далі
постав вибір, який виш та який
напрям обрати. Батьки пора-
дили вступати на спеціаль-
ність «Атомна енергетика» то-
му, що чітко усвідомлювали
затребуваність і важливість
професії атомника. Тож Дарія
вступила на бюджетну форму
навчання до КПІ. 

Під час переддипломної
практики, яку Дарія проходила
на Рівненській АЕС у хімічно-
му цеху, молода фахівчиня
отримала стартовий досвід:
«Я змогла побачити усі вироб-
ничі процеси зсередини, зро-
зуміти як і чим «живе» колек-
тив електростанції. Під час
практики я доволі успішно
пройшла психофізіологічне
обстеження. Потім остаточно
усвідомила, що хочу пов’язати
своє професійне життя з Рів-
ненською АЕС. Власне, зрозу-
міла, наскільки це глобально,
перспективно та важливо».

Після переддипломної
практики Дарії Папежук за-
пропонували посаду операто-
ра реакторного відділення в
РЦ-2 РАЕС. Це неабияк здиву-
вало та водночас порадувало
дівчину, особливо за можли-
вість самореалізуватися та на-
даний кредит довіри. Згодом
Дарія мала зустріч з генераль-
ним директором Рівненської
АЕС Павлом Павлишиним та
його заступником з персоналу
Ігорем Вітковським, під час
якої обговорювались усі тон-

кощі майбутньої посади, нюан-
си та можливі складнощі, про-
те дівчину це не спинило.

Зараз Дарія Папежук про-
ходить професійне навчання
для допуску до самостійної
роботи. Попереду ще п’ять
дуже важливих іспитів. Дарія
зауважує, що в майбутньому
планує не зупинятися на до-
сягнутому. Прагне працюва-
ти, розвиватися й навчатися,
йти якомога вище кар’єрни-
ми східцями, усвідомлюючи
всю відповідальність та важ-
ливість обраного трудового
шляху.

Увесь цей час молоду фа-
хівчиню підтримувала близь-
ка для неї людина Едуард
Омельчук, який також працює
на посаді оператора реактор-
ного відділення реакторного
цеху №1 РАЕС. Молоді люди є
підтримкою та опорою одне
для одного у професійних та
особистих починаннях. Зали-
шається побажати їм легкого
старту та «попутного вітру».

Вікторія ШЕЙКІНА

На РАЕС — єдина в Україні
жінка-оператор реакторного відділення
Нею стала Дарія Папежук, котра після закінчення профіль-
ного вишу Національного технічного університету України
«Київський політехнічний інститут імені Ігоря Сікорського»
(КПІ) працевлаштувалась у реакторний цех №2 (РЦ-2)
Рівненської АЕС.

Нещодавно Надію Хантицьку призначено на посаду
начальника відділу охорони здоров’я Запорізької АЕС.
Вона пов’язала своє життя з медициною, коли 2006 року
вступила до Запорізького державного медичного універ-
ситету. З 2014-го працювала в приймальному відділенні
ДЗ СМСЧ №1. А у 2016-му працевлаштувалася фахівцем
наркологом на Запорізьку АЕС. У серпні 2020 року була
переведена на посаду заступника начальника відділу охо-
рони здоров’я, а наприкінці березня очолила ВОЗ. Як
бачите, в колективі Надія Хантицька — людина не нова. У
неї багато планів щодо поліпшення діяльності ВОЗ. Та на-
гальною у сьогоденні залишається тема коронавірусу,
тому й бесіда розпочалася саме з неї. А точніше з вак-
цинації.

— Чи є нова інформація з приводу вакцинації працівни-
ків АЕС?

— НАЕК «Енергоатом» спільно з Міністерством охорони
здоров’я України веде роботу з приводу вакцинації працівників
АЕС. Вакцинацію  проводитимуть у здоровпункті відділу охоро-
ни здоров’я, але не наші  фельдшери, а спеціальна медична
бригада. Списки осіб, які вважають за потрібне вакцинуватися,
вже складено. Але безпосередньо перед самою процедурою
буде здійснено додаткове опитування, щоб охопити всіх
бажаючих. З цього приводу можна звертатися до керівників по
роботі з персоналом.

— Не так давно у вас з’явилися пристрої лабораторного
аналізу IChroma для проведення тестування на визначення
антигену вірусу SARS Cov-2 та анти-КОВІД антитіл класу
IqM та IqG у крові. Як активно вони використовуються? 

— За потреби. Це експрес-діагностика. За допомогою
мазка із носоглотки визначаються антигени, а в аналізах крові
— антитіла. Таке обстеження проводиться насамперед для
персоналу зі скаргами на респіраторно-вірусні симптоми. А
це, у свою чергу, дозволяє оперативно відстежувати контакт-
них хворих. 

— Окрім ковіду, на жаль, є інші захворювання. З якими
скаргами найчастіше звертаються до відділу охорони здо-
ров’я? І чи є все необхідне, щоб у разі потреби надати екс-
трену допомогу?

— Найчастіше скарги пов’язані з серцево-судинними за-
хворюваннями. З цього приводу ми не вибиваємось із загальної
статистики, як відомо, ці захворювання лідирують в Україні.

Якщо стан людини погіршився безпосередньо на робочому
місці, то завжди є можливість звернутися в медпункт. Тут
обов’язково нададуть медичну допомогу, проведуть первинне
обстеження: поміряють тиск, є можливість визначити глюкозу
крові, сатурацію... Ми регулярно подаємо заявки, щоб мати все
необхідне для надання першої медичної допомоги, у тому числі
й екстреної. Є медикаменти, реанімобіль. У разі, якщо людина
не може самостійно дістатися до медпункту, викликається бри-
гада фельдшерів. А далі, в кожному випадку індивідуально,
може й бути потреба відправити хворого до медчастини.

— На ЗАЕС буде виготовлятися медичний кисень. Це
обговорювалося і під час візиту т.в. обов’язки президента
НАЕК «Енергоатом» Петра Котіна. ВОЗ має відношення до
цього? 

— Зараз можна сказати про те, що кисень пройшов не-
обхідне тестування й придатний для використання в медичних
заходах. Тобто початок є, а це головне. На інших АЕС також
ведеться подібна робота. Процес буде розвиватися, це одно-
значно.

— Які шляхи для поліпшення діяльності ВОЗ ви поміти-
ли свіжим поглядом керівника і які виношуєте плани?

— Дуже багато всього хочеться зробити для оздоровлення
працівників ЗАЕС. Можливо, не все й відразу можна буде реалі-
зувати. Але перше, до чого хотілося б повернутися, – це вітамін-
на профілактика. Це те, що у нас проводилося раніше й спрямо-
вано на зміцнення імунної системи. Як буде реалізуватися це
питання та інші, залежить від фінансування.

Розмовляла Юлія ТКАЧУК

ЗДОРОВ’Я АТОМНИКІВ

«Планів багато. Будемо реалізовувати!»
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АТОМНИЙ СПОРТ

Після півторамісячної карантинної перер-
ви відновилися змагання спартакіади-2021
Южноукраїнської об’єднаної організації проф-
спілки. Серед видів спорту — легка атлетика,
армспорт та волейбол серед жінок.

У програмі змагань з легкої атлетики відбулися
забіги на дистанції 1500 м серед жінок та 3000 м
серед чоловіків. В особистій першості у трьох віко-
вих групах першими фінішували Віра Власюк
(рада ветеранів), Альона Кислиця (АУП), Ганна
Арнаго (ДПРЗ) серед жінок та Віктор Ляблін,
Олександр Волков, Єгор Петренко (всі АУП).
Відповідно в командному заліку бігуни команди
АУП здобули чемпіонський кубок, друге місце у
команди ради ветеранів, а третє — у ЦТАВ.

У турнірі з волейболу перемогла команда
АТГ, другими були спортсмени ДПРЗ і треті-
ми — ЕРП.

У змаганнях з армспорту в п’яти вагових ка-
тегоріях особисті перемоги здобули Вадим Пос-
тельняк (ЦТАВ), Денис Пигида (СКМ+СГМ), Сер-
гій Захарченко (РЦ-1), Єгор Петренко (АУП) і
Сергій Баранецький (РЦ-1).

Командний залік виграли рукоборці команди
АУП, на другому місці — АТГ і на третьому — об’єд-
нана команда СКМ та СГМ.

Після дев’яти проведених видів спорту із 17-ти
запланованих лідирують команди АУП, ЕРП, АТГ та
ЦТАВ.

Чергові змагання спартакіади з велоспорту та
спортивного орієнтування заплановано на поча-
ток червня.

32-га спартакіада ЮООП

Делегація ВП ЮУАЕС налічувала 15 осіб віком
від 18 до 61 року, у тому числі одна жінка — це бу-
ла найбільша команда-учасниця веломарафону
довжиною 75 км територією Вознесенської ОТГ.
Шкода, що регламент перегонів не передбачав
командного заліку, думаю, що однозначну перемогу
здобули б представники нашої АЕС.

Але перемоги були! Головна з них — усі наші
велосипедисти успішно пройшли складну дистан-
цію, відповідно до можливостей особистих та своїх

залізних коней. Із представників нашої АЕС най-
краще впорався з трасою Віталій Рожок (ЕРП), який
на фініші зафіксував час 3 години 11 хвилин та 44
сек. (16-те місце в групі 30-39 років), далі були Ігор
Кириленко (ЕЦ, 4-й у групі 40-49 років), Олексій
Печенюк (ЕРП, 7-й у групі 18-29 років). У групі ве-
теранів Микола Сучок (ЦТАВ) та автор цього зві-
ту вибороли 2-ге та 3-тє місця відповідно, а Зінаї-
да Баланюк фінішувала за 4:04.28 сек. на сьомій
позиції.

Команда висловлює подяку профспілковому
комітету ВП ЮУАЕС (голова — Сергій Снітков) за
придбану велоформу та сподівається на подальшу
підтримку велоспорту на підприємстві.

Олександр БУРЦАЙЛО,
завідувач СНСР ККСС «Олімп»

Велоспорт
У м. Вознесенськ відбувся 3-й Всеукраїнсь-

кий веломарафон «Соколині перегони», в яко-
му брали участь понад 200 аматорів та профе-
сіоналів.

Вперше на території Спортивного
комплексу ХАЕС проходив відкритий
Кубок міста з армспорту. У змаган-
нях взяли участь понад 60 професіо-
налів та аматорів з чотирнадцяти
населених пунктів України. Основні
організатори заходу — армспільнота
Нетішина, ГО «Успішна молодь Не-
тішина», Рада молоді ППО ХАЕС.
Головний суддя змагань — Анатолій
Олійник.

Генеральний директор Хмельниць-
кої АЕС Андрій Козюра, вітаючи учасни-

ків змагань, побажав успіху та перемоги
найсильнішим, а всім іншим — не зупи-
нятися на досягнутому та з кожним
роком ставати кращими.

Учасники змагались у різних вагових
категоріях, на праву та ліву руки. Серед
чоловіків за призові місця боротьба роз-
горнулася серед професіоналів з різних
куточків України. Продемонструвати
свою силу мали нагоду й дівчата. Пра-
цівниця хімічного цеху Хмельницької
АЕС Маргарита Коберник достойно про-
вела поєдинок і виборола третє місце.

Почесним гостем спортивного захо-
ду був 8-разовий чемпіон світу, 7-разо-
вий чемпіон Європи Олег Жох, який
високо оцінив організацію змагань.
Поділився емоціями спортсмен і від екс-
курсії на Хмельницьку АЕС, яка зацікави-
ла чемпіона та справила позитивне вра-
ження. 

Змагання вирізнялися не лише ма-
совістю учасників і глядачів. У відкритому
Кубку міста енергетиків взяла участь
значна частина членів збірної України з
рукоборства, титуловані спортсмени.
Відповідно — найбільше нагород отри-
мали саме професіонали. 

Кубок Нетішина з армспорту став
справжнім святом для шанувальників
спорту, здорового способу життя, сили і
витривалості.

Відкритий Кубок Нетішина з армспорту

МІЖНАРОДНЕ ПОСЛАННЯ СОЛІДАРНОСТІ УКРАЇНСЬКИМ ПРОФСПІЛКАМ

Ян Віллем ГАУДРІААН, Генеральний секретар ЄФПГО:
— Європейська федерація профспілок громадсько-

го обслуговування (ЄФПГО), яка має багато членських
організацій в Україні, у тому числі серед членських
організацій ФПУ, надсилає вам свої солідарні вітання
від імені 8 мільйонів працівників громадського обслуго-
вування.

Минулий рік продемонстрував важливість громадського
обслуговування. Ми вдячні медичним та соціальним праців-
никам за їхню неймовірну роботу, проведену в Україні,
Європі та всьому світі. Багато тисяч медичних та соціальних
працівників віддали своє життя, але подумки ми з ними та
їхніми сім’ями.

Ми стикаємося з серйозними політичними, соціальними
та економічними змінами як в Україні, так і Європі. Йдеться
про адміністративні реформи, приватизацію та комерціалі-
зацію державних компаній, охорони здоров’я, інших гро-
мадських послуг. Атаки на профспілки з боку влади, нама-
гання змінити трудовий кодекс та закон про профспілки
мають на меті єдине: послабити права та голос представни-
ків трудящих — профспілок. Зростає безробіття, економічну
ситуацію ускладнює корупція та неналежне державне
управління. А на додачу ще й заходи з обмеження поширен-
ня пандемії, які впливають на більшість трудящих, позбав-
ляючи або обмежуючи їхні ресурси у повсякденному житті.

Незважаючи на величезні виклики, профспілки демон-
струють важливість боротьби за охорону праці, за робочі
місця, за підвищення зарплат, за належні пенсії та якісні гро-
мадські послуги для всіх, а не для купки обраних. Сильні,
сучасні й активні профспілки здатні мобілізувати трудящих
на дії та позитивні зміни. Вони є ключовими для реалізації
прагнень трудящих та припинення експлуатації жінок, чоло-
віків і  довкілля заради майбутнього для всіх.

Із виступу Марії Елени АНДРЕ, Директора Бюро
МОП з питань діяльності трудящих:

— Мені дуже приємно звернутися сьогодні до учас-
ників вашого з’їзду. Прийміть найтепліші вітання від
Генерального директора Міжнародної організації праці
Гая Райдера та від колег із штаб-квартири МОП у
Женеві.

Я дуже рада бачити, що, незважаючи на поточні кризи,
ваше профоб’єднання проводить свій з’їзд, що є серцем
профспілкової демократії. Хотіла би побажати усім вам плід-
них дискусій та успішного завершення зібрання.

Цей з’їзд відбувається у нелегкий час. Останній рік був
дуже важким, він змінив світ для профспілок та працівників.
Особливо складним він був для профспілок в Україні.

Дозвольте мені розпочати з проблем Covid-19 та світу
праці.

У відповідь на кризу Covid-19 МОП розробила політичні
рамки, що  містять рекомендації для кожної держави-члена
та соціальних партнерів. Ці рамки включають стимулювання
економіки та зайнятості; підтримку підприємств, робочих
місць та доходів; захист працівників на робочих місцях,
опору на соціальний діалог для пошуку рішень.

Основою будь-якої політики з подолання Covid-19 мають
бути міжнародні трудові норми. Варто враховувати особли-
во складне становище неформальних працівників, праців-
ників-мігрантів та працюючих жінок. Ці групи дуже постраж-
дали і потребують особливої уваги, як під час пандемії, так і
в період відновлення після неї.

У цих чотирьох сферах уряд повинен співпрацювати з
профспілками,  для того щоб забезпечити реалізацію реа-
лістичної політики у відповідь на Covid-19, яка матиме пози-
тивні наслідки для працівників та простих громадян.

Пропозиції профспілок, що базуються на фактичних
даних, повинні враховуватися при формуванні національної
політики. Наш досвід чітко свідчить, що країни, в яких засто-
совувався тристоронній діалог для напрацювання відповіді
на Covid-19, демонструють кращі показники, ніж ті, які цього
не робили. Важливість соціального діалогу стала одним із
уроків, винесених нами з цієї пандемії.

Хотіла б зупинитися на особливо важкому становищі
працівників-мігрантів. Чимало українців працюють за кордо-
ном, і ця категорія працівників також сильно постраждала від
пандемії.

Я вдячна за роботу, проведену ФПУ в цьому напрямі, і за
міжнародну співпрацю в профспілковому русі, в якій ви
берете участь. Ця важлива робота має тривати.

В Україні пандемія є лише одним із численних викликів, з
якими сьогодні стикається профспілковий рух.

Ми отримуємо повідомлення про спроби підірвати
права профспілок. Ми уважно стежимо за цим, і я хочу
запевнити вас, що ми в МОП сприймаємо ці повідомлення
надзвичайно серйозно.

Будучи членом МОП та ратифікувавши вісім основопо-
ложних конвенцій МОП, уряд України взяв на себе міжна-
родні зобов’язання забезпечити працівникам та профспіл-
кам основні права у сфері праці.

Ще одне гостре питання на порядку денному — поточна
реформа трудового законодавства.

Я мала можливість обговорити цю тему з вашим керів-
ництвом під час свого візиту до Києва у травні 2019 року. На
жаль, вона залишається однією з основних проблем, і,
схоже, на сьогодні ми не наблизилися до її розв’язання.

У цьому місці я хотіла б послатися на Аналітичну записку
ООН, підготовлену в жовтні минулого року. В ній не лише
МОП, а й уся система органів ООН дають чіткий сигнал
Україні:

• Реформа трудового законодавства має впроваджува-
тися згідно з Конвенціями МОП і ґрунтуватися на принципі
соціального діалогу та трипартизму.

• Необхідно гарантувати основоположні права праців-
ників на вступ до організацій за власним вибором і на колек-
тивні переговори. Треба передбачити пріоритет профспілок
і їхніх прерогатив.

• Слід забезпечити правові шляхи розв’язання трудових
спорів і спростити опротестування працівниками свого тру-
дового статусу.

• Трудові відносини мають визначатися насамперед
фактами, що стосуються виконання роботи й оплати праці
працівника.

• Принципи заборони дискримінації та сприяння ґен-
дерній рівності повинні бути закріплені та підкріплені право-
вими інструментами для забезпечення їх ефективної реалі-
зації.

• Повинні бути чітко вказані та доповнені процедурними
гарантіями і неупередженими процесами оскарження під-
стави, які не становлять поважних причин для припинення
трудових відносин.

• Повноваження інспекції праці слід посилити, й вони
мають включати всі основні принципи та права у сфері праці.

Реформа трудового законодавства може бути успіш-
ною, тільки якщо соціальні партнери будуть задіяні до неї і
до їхньої думки будуть прислухатися через реальний соці-
альний діалог. Від міцніших партнерських стосунків та кра-
щого діалогу виграють на лише профспілки, а й уся держа-
ва Україна, тому вони сьогодні важливіші, ніж будь-коли
раніше.

Ви також пам’ятаєте про підписання національної
Програми гідної праці у грудні минулого року, першочерго-
вим завданням у якій визначено Покращення соціального
діалогу, включаючи посилення соціальних партнерів та
покращення колективних переговорів на галузевому рівні.
Це зобов’язання стосується всіх трьох сторін в Україні.

За допомогою цих рамок та через різні проєкти і програ-
ми МОП і  надалі надаватиме підтримку вашій організації та
Україні в найближчі роки.

Із виступу Луки ВІСЕНТІНІ Генерального секретаря
Європейської конфедерації профспілок:

— Україна є асоційованим членом ЄС через Угоду
про асоціацію. Вона є важливим торговим та міжнарод-
ним партнером ЄС, підтримує європейські прагнення,
які вітаються ЄКП та ЗЄРР.

Але Україна — ослаблена держава. Економічно, полі-
тично, соціально. Вона ослаблена воєнним конфліктом на
сході, але справжні причини ослабленості не можна просто
списати, вказавши на зовнішню агресію. Суспільні пробле-
ми набагато глибші — і український народ їх чітко озвучив
під час Революції гідності: корупція, олігархія, глибока
нерівність, порушення свобод та хитке верховенство
права.

Українські уряди, які змінюють один одного, здається,
сліпі або вирішили бути сліпими щодо цих питань. Вони
повторюють неоліберальні мантри, ставлять пріоритети
інтересів еліт над потребами населення, розглядають проф-
спілки як ворога лише тому, що ви висуваєте абсолютно
обґрунтовані вимоги та питання, а також просуваєте альтер-
нативну політику.

Це серйозна помилка. Мільйони українців, насамперед
молоді, залишають країну в пошуках гідного життя. Чимало
людей ризикують потрапити в експлуатацію, але готові піти
на ризик, навіть знаючи про нього.

Я відвідав Україну минулого року безпосередньо до
того, як COVID змінив світ, і для мене було великим задово-
ленням та честю бути прийнятим вами та відчути реальні
умови й проблеми людей праці та профспілок вашої країни.
Я зустрівся з багатьма із вас у Будинку профспілок, символі
боротьби за європейське майбутнє України, боротьби за
гідність, свободу та демократію.

Я також зустрівся з представниками влади різних рів-
нів і дав їм зрозуміти: Європі потрібна сильна Україна,
але сила полягає в добробуті та свободі її народу, в
демократії, заснованій на представництві та контролі з
боку громадян, у соціальному діалозі з профспілками.
Соціальний діалог є ключовим принципом ЄС, а неолібе-
ральні трудові та антисоціальні реформи, які проводить
українська влада, суперечать європейським стандартам
та цінностям.

Минулоріч ми приєдналися до вас та інших профспілок у
боротьбі з дерегуляцією трудового законодавства, і ви
досягли певних перемог, але боротьба не закінчена. Є й інші
законодавчі акти, які вочевидь суперечать інтересам праці
та цінностям Європейського Союзу, верховенству права та
соціальній моделі:

• проєкт закону про профспілки, який реально підірве
колективний голос працівників та свободу об’єднання;

• проєкт закону про платформених працівників, який
позбавить їх трудових прав;

• проєкт закону про трудові відносини, який легітимізує
та сприятиме псевдосамозайнятості;

• проєкт закону про новий «контрактний режим регулю-
вання підприємств з кількістю працюючих менше 250 осіб»,
який позбавить більшість українських працівників охорони
праці.

Ми порушуємо ці питання перед інституціями ЄС та
МОП, а також перед українською владою — Урядом і Радою.
Ми шкодуємо про заборгованість із виплати заробітної
плати та невиплату заробітної плати — крадіжку заробітної
плати, позбавлення повноважень інспекцій праці, система-
тичні спроби атак на профспілки шляхом ініціювання різно-
манітних юридичних процедур з метою відчуження майна
профспілок та підриву соціального діалогу.

Ми засуджуємо численні порушення прав профспілок
роботодавцями та інші неправомірні дії, що мають місце в
Україні, проти яких ваші профспілки борються роками.

Ми завжди будемо підтримувати вас у вашій боротьбі! І
ми також будемо намагатися зробити все можливе, щоб
результати та успіхи людей праці, яких ми досягнемо у
Європейському Союзі, справляли позитивний вплив і на
Україну та допомагали вам у вашій щоденній роботі на
захист трудових інтересів.

ЄС також надає важливу підтримку Україні у подоланні
кризи COVID. Ми повинні наполягати на тому, щоб надані
кошти спрямовувалися на фінансування охорони здоров’я,
соціальний захист та підтримку доходів громадян. І це
повинно здійснюватися в тісному діалозі з соціальними
партнерами.

Ми й надалі спостерігатимемо за розвитком подій разом
з вами через Угоду про асоціацію між Україною та ЄС і меха-
нізми моніторингу реалізації ПВЗВТ, включаючи платформи
громадянського суспільства та національні консультативні
групи.

У нас є чимало спільного, і ми продовжуватимемо нашу
співпрацю в боротьбі за права трудящих на переговорах з
роботодавцями й інституціями.

Дозвольте запевнити вас, що сьогодні пліч-о-пліч з вами
мільйони членів ЄКП та ЗЄРР, які підтримують ваші вимоги
та боротьбу!

«Завжди підтримуватимемо вас у вашій боротьбі!»
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Відсутність інформації про зроблену профспілковою організацією справу — це відсутність самої справи!

СВЯТО ДИТИНСТВА

ВІТРИЛЬНИЙ СЕЗОН

Уже стало доброю традицією органі-
зації молоді ХАЕС напередодні Дня
захисту дітей відвідувати Ізяславський
навчально-реабілітаційний центр для
дітей з порушеннями опорно-рухової
системи.

Нині в закладі перебуває 127 дітей. Тут
тісно переплітається навчальна програма
з реабілітаційною, яка на дуже високому
рівні. Ізіотерапевти, реабілітолог, логопе-
ди трудяться щодня, відвойовуючи у хво-
роби кожен крок, кожен рух своїх підопіч-

них. Важливу роль відіграє в комплексі
реабілітації іпотерапія, яка дітлахам при-
пала до вподоби.

Адміністрація закладу попіклувалася і
про дозвілля дітей. Гончарство, ковальство
— улюблені гуртки хлопчаків, а дівчатка
захоплюються кулінарією та бісеропле-
тінням.

Заглядаєш в очі цим дітям, а там без-
межна жага до життя, до руху і розвитку.
Вони мають велике добре серце, а найго-
ловніше — щире.

Добра традиція молоді ХАЕС

Вітрильний сезон розпочався, і яхтсмени, які пред-
ставляють Запорізьку АЕС, уже мають гідні здобутки. На
чемпіонаті у м. Дніпро екіпаж яхти «Гетьман» виборов
перемогу, ставши лідером перегонів у своїй групі «1/4-
тонників».

Перемога у екіпажу
яхтсменів ЗАЕС

За словами капітана ях-
ти — провідного інженера
відділу досвіду експлуата-
ції ВП ЗАЕС Олега Содо-
ми, боротьба була напрочуд
щільною. Лідери перегонів
наближалися до фінішу з
мінімальним відривом і до
останніх хвилин важко було
робити прогнози. І тільки
завдяки вправності, майс-
терності та неординарним
рішенням «Гетьман» усіх
випередив, здобувши пере-
могу.

Регата крейсерських яхт
зібрала значну кількість
учасників — 38 бортів з
Дніпра, Запоріжжя та Ніко-
поля. Від Енергодара в зма-
ганнях брав участь лише
«Гетьман».

Далі екіпаж яхтсменів
Запорізької АЕС готується
до участі у запорізьких пере-
гонах, запланованих на 5-6
червня.

ЯДЕРНА ЕНЕРГІЯ І СВІТ

До складу журі увійшли
представники Українського
ядерного товариства, ДП
НАЕК «Енергоатом», викладачі
профільних ЗВО — Національ-
ного технічного університету
України «Київський політех-
нічний інститут імені Ігоря
Сікорського», Одеського на-
ціонального політехнічного
університету, Національного
університету «Львівська полі-
техніка», Харківського націо-
нального університету імені
В.Н. Каразіна, а також Націо-
нальної академії наук України.

Дуже серйозно та відпо-
відально до розгляду робіт
підійшов один із спонсорів
конкурсу — ТОВ «Енергобез-
пека Груп». Разом з южноук-
раїнським ПраТ «Юженерго-
буд» та Групою компаній
«ЮТЕМ» (АТ ПТЕМ) вони нада-
ли спонсорську підтримку та
всіляко сприяли проведенню
фіналу конкурсу.

Доповіді на розгляд журі
конкурсу у фіналі представили
загалом 26 учасників, які до
цього стали переможцями
першого етапу конкурсу в
регіонах.

Результати конкурсу, які
27 травня майже всі учасники
почули також онлайн, разом з
командою УІГЗ ВП ЮУАЕС, яка
готувала і підтримувала їх про-
тягом двох етапів, були ра-
дісними для южноукраїнців:

Гран-прі — у ліцеїста Кирила
Малаховського та третє місце
— у десятикласниці ЗОСШ
№2 Карини Шевченко.

Кирило тепло подякував
усій дружній команді, яка го-
тувала конкурс: «Я хоча вже
й маю минулорічний досвід
участі в цьому конкурсі, дуже
хвилювався і сподівався, що
моє дослідження стане ціка-
вим та корисним. Дякую, що є
такий конкурс, де ми можемо
показати себе і висловити свої
думки».

Від імені членів журі ди-
ректор ВП «Науково-технічний
центр» ДП НАЕК «Енергоатом»
Микола Власенко висловив
задоволення з того приводу,
що в конкурсі брали участь не
тільки старшокласники, а й
учні 8-9 класів: «Це демонст-
рує цікавість до атомної га-
лузі та дає надію на нових
здібних студентів виклада-
чам профільних закладів ви-
щої освіти».

Є цікавим той факт, що
представники ТОВ «Енерго-
безпека Груп», вивчаючи ре-
ферати, склали свій власний
рейтинг переможців, і Карина
Шевченко та Кирило Мала-
ховський також посіли у ньому
аналогічні думці першого журі
високі місця й отримають по-
дарунки не тільки від офіцій-
них організаторів конкурсу, а й
спонсорські.

Попри всі перепони, спри-
чинені пандемією коронавіру-
су, життя не зупиняється, тож і
атомники не припиняють ду-
мати про майбутнє галузі та
виховувати свою молоду змі-
ну, залучаючи школярів до
поглиблення та популяризації
знань про ядерну енергетику,
ядерну фізику. А отже — кон-
курс буде жити.

Дбати про майбутнє атомної галузі
В Інформаційному центрі ВП ЮУАЕС «Імпульс» чет-

вірка представників Южноукраїнська, які вийшли до
фіналу традиційного Всеукраїнського конкурсу рефера-
тів серед учнівської молоді «Ядерна енергія і світ», з
використанням платформи «Google Meet» онлайн пре-
зентувала свої творчі доробки.

Свято розпочалося з конкурсу дитя-
чого малюнка на асфальті, його  провели
представники Дитячої художньої школи

на майданчику біля сцени. Малеча нама-
лювала безліч різнокольорових мрій.
Маленьких гостей зустрічали привітні

ростові ляльки від Спілки молоді, які
одразу ж ставали яскравою святковою
фотозоною.

Із задоволенням протягом дня діти
перевтілювались у казкових та істо-
ричних героїв за допомогою аквагриму.
Залюбки брали участь у концертно-роз-
важальних програмах, дискотеці, майс-
тер-класі з гончарства. Також маленькі
глядачі мали змогу на сцені-мушлі пере-
глянути декілька концертів від Польсько-
го клубу й театру «Фантазія». А ще відві-
дати казкову фотозону та фотосушку.
Чекала на них і велика спортивна програ-
ма: змагання з дартсу, перетягування
каната, «Веселі старти» тощо. Для дітей з
інвалідністю ансамбль «Білі крила» в аль-
танці влаштував концерт, слідом за ним
до музичної вітальні їх запросив ан-
самбль «Карусель».

Але головною родзинкою початку
цього літа стало декілька дуже цікавих
заходів. Під час ігрової програми з ані-
маторами Лол діти з нетерпінням роз-
паковували нову ляльку «Лол-літо». З її
появою ознаменувалося відкриття ку-
пального сезону — пішохідний фонтан
ім. В. Тищенко розпочав свою роботу,

тож усі охочі скупались у кришталевих
бризках.  Вирували емоції й у перегонах
на дитячому транспорті, коли дітлахи
намагалися подолати суперників. Дуже
сподобалося дітворі на вперше прове-
дених майстер-класах з джампінгу та
караоке. Особливо веселою у свято
запам’яталася  руханка, коли разом з
дітьми танцювали й дорослі, й організа-
тори свята — представники профспілко-
вого комітету.  

Сміху та радості у День дитинства
додали мильні бульбашки, повітряні
кульки, смаколики та сувеніри.

Ірина ГОРТЕНКО

Нехай звучить дитячий сміх!Нехай звучить дитячий сміх!
У вихідний, присвячений «Святу дитинства», до Парку Перемоги завітало

багато дітлахів. Маленькі енергодарці з’їжджалися на велосипедах, самока-
тах, роликах та скейтах. З ранку до вечора серед зелені в залитому сонцем
просторі відбувалося багато заходів, тож малечі було чим зайнятися на свіжо-
му повітрі. Організували свято адміністрація та профспілковий комітет
Запорізької АЕС разом з артистами КДЦ, долучилися й гості. 

Четвертий рік поспіль
освітній проєкт Рівненсь-
кої АЕС та відокремленого
підрозділу ГО «УкрЯТ» у Рів-
ненській області готує з-по-
між старшокласників Вара-
ша та професійно-технічно-
го училища підприємства
потенційних атомників.

Атомна енергетика Украї-
ни постійно потребує фахо-
вих спеціалістів, адже галузь,
яка забезпечує державу де-
шевою та екологічно чистою
електроенергією, невпинно
розвивається. Для знайомст-
ва молоді з технологією АЕС з
метою профорієнтації і підго-
товки потенційного кадрового
резерву, а також підвищення
обізнаності молоді про атом-
ну енергетику на Рівненській
АЕС реалізовується «Ядерна
школа РАЕС». Цьогорічними
випускниками проєкту стали
38 учнів різних освітніх закла-
дів міста-супутника електро-
станції.

У Палаці культури ім. Лесі
Українки відбулося урочисте
вручення сертифікатів стар-
шокласникам Вараша. Відте-
пер його випускники мають
офіційне свідчення завер-
шення річного курсу проєкту.
Сертифікати та пам’ятні суве-
ніри учасникам ядерної школи
вручили заступник генераль-
ного директора РАЕС з персо-
налу Ігор Вітковський та голо-
ва відокремленого підрозділу
громадської організації «Ук-
раїнське ядерне товариство»
в Рівненській області Сергій
Гуцало.

Вікторія ШЕЙКІНА

ЯДЕРНА ШКОЛА РАЕС

Сертифікати —
старшокласникам


